
DISCUSSIES MET DE BUITENGEWONE RAAD VAN ADVIES

Het kwam op I9 november in de Commissie-Terugkeer tot een langdurig
debat. Gerbrandy's denkbeeld, het parlement volledige bevoegdheid te
geven, werd verworpen met alleen de stemmen van Gerbrandyen Burger
vóór. Zij beiden waren ook de enigen die bij nader inzien de wens uitspraken
dat de vertegenwoordigende colleges zich zelf zouden aanvullen.
Er was dus wéér een nieuwontwerp nodig. Dit ontwerp (zesdeLondense

plan) werd door Albarda, van Boeyen en Burger opgesteld.' Voor alle
gemeenteraden en provinciale staten, alsmede voor de Tijdelijke Centrale
Raad werd de fifty-fifty-regel ingevoerd: de helft 'oude' leden, de helft
'nieuwe'. De Tijdelijke Centrale Raad zou zestig door deKroon te benoemen
leden tellen; hij kreeg weer louter adviserende bevoegdheid. Ook de
provinciale staten zouden door de Kroon benoemd worden, de gemeente-
raden daarentegen door de commissarissen der koningin; provinciale staten
en gemeenteraden zouden evenwel niet onmiddellijk bijeenkomen, doch
pas 'in de tweede periode' - vermoedelijk werd daarmee bedoeld: de periode
waarin de regering het hoogste gezag zou hebben overgenomen van generaal
Eisenhower.
Discussiein de ministerraad op II januari '44. Van den Tempel sprak zich

uit tegen het voorstel dat de leden der vertegenwoordigende lichamen
benoemd zouden worden. De Commissie-Terugkeer kreeg opdracht, haar
ontwerp nog eens met hem te bespreken. Hij nam vervolgens aan twee
discussiesdeel waarin hij voor het (al eerder door Gerbrandyen Burger
geopperde) denkbeeld opkwam dat de vertegenwoordigende lichamen zich
zelfzouden aanvullen.Dat denkbeeld kwam in zoverre in het ontwerpbesluit-
Bestuursvoorziening terecht (Eerste en Tweede gecombineerd) dat nu voor-
gesteld werd (zevende Londense plan) dat de leden van het 'oude' parlement
zouden bepalen wie uit hun midden in de Tijdelijke Centrale Raad zouden
worden opgenomen; voorts werd voorgesteld dat zich onder de door de
Kroon te benoemen leden van die raad geen leden van de 'oude' Staten-
Generaal zouden mogen bevinden - de 'vernieuwing' moest een kans
krijgen.
Het ontwerpbesluit werd in februari aan de Buitengewone Raad van

Advies voorgelegd en op I7 en 3 I maart door Albarda, van Boeyen en
Burger met de Z.g.Eerste Commissie uit de Raad besproken.
In de eerste bespreking" werd door leden van de Raad gevraagd waarom

de uitgewerkte regeling eigenlijk nodig was. Van Boeyen antwoordde dat
de bevolking dan zou merken, 'dat het Militair Gezag geen dictatuur is ...

1Tekst d.d. 6 dec. 1943: a.v., p. 189---93. • Tekst van het verslag: Collectie-
Sluijser, VII.
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